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מוסר: דבר בעיתו הקדמה מ"ואפילו לפי טעות" עד "והנה כאשר נפקח".
קנין חכמה הלימוד השבועי: חובת הלבבות שער הבחינה פ"ד 'והשביעית' עד פ"ה 'ואחר כן ישיב אל ליבו'.

על מי מוטלת מצוַת החינוך של קטן למצוות, 
למידות טובות וליראת שמים?

האם יש חובת חינוך להידור מצוה?

מהו גיל החינוך למצוות 'לא תעשה'?

קטן שהגיע לגיל חינוך )ראה להלן(, חייב אביו לחנכו לקיום מצוות 'עשה', 
ולמונעו מלעבור על איסורי 'לא תעשה', בין דאורייתא, ובין דרבנן. ונזכר 
ה". נָּ י יַזְקִין לאֹ יָסוּר מִמֶּ ם כִּ י דַרְכּוֹ, גַּ עַר עַל פִּ חיוב זה בספר משלֵי: "חֲנֹךְ לַנַּ
ונחלקו הפוסקים האם מצוַת חינוך מוטלת גם על האם, אך לכל הדעות 
מקיימת האֵם מצוה בכך שמחנכת את ילדיה למצוות. וילד להורים גרושים 

הגדֵל אצל אמו – אין אביו מחויב בחינוכו.
וחינוכו של קטן למידות טובות וליראת שמים – בוודאי מוטל גם על האֵם, 
ואדרבה, מוטל הוא בעיקר עליה, בהיותה זו הנמצאת בתמידות במחיצת 

ךָ".  טֹּשׁ תּוֹרַת אִמֶּ הקטן; ועל חינוך זה נאמר במשלי: "וְאַל תִּ
]שו"ע שמג, א, ומשנ"ב א-ג; ביאורים ומוספים דרשו, 3-4[

גיל החינוך למצוות 'עשה', הוא בכל קטן לפי הבנתו וידיעתו, ובכל מצוה 
כפי ענינהּ.

ולדוגמה: היודע על יום השבת, חובה להרגילו בשמיעת קידוש והבדלה; 
והיודע להתעטף בציצית כהלכתה, חובה לחנכו במצוַת ציצית; )ומנהג 

ישראל, להלביש את הקטן בציצית מגיל שלוש ואילך(.
ויש שפירש, שאין צורך שיבין את מהוּת המצוה, אלא די בכך שיֵדע לעשות 

את מעשה המצוה כהלכתו.
ובאופן כללי, הפוסקים נקטו את הגילאים חמש, שש ושבע, כגיל חינוך 

למצוות עשה; כשהדבר משתנה, כאמור, מקטן לקטן, וממצוה למצוה.
ונחלקו הפוסקים אם יש חובת חינוך להידור מצוה, אשר אינו חובה 

מעיקר הדין. 
]משנ"ב שמג, ב-ג; ביאורים ומוספים דרשו, 10, 11 ו־13[

משעה שקטן נעשה 'בר הבנה', דהיינו, שהוא מציית להוראה שלא לעשות 
מעשה פלוני, או שלא לדבר דיבור פלוני; חייב אביו לחנכו במצוות 'לא 

תעשה', ולמונעו מעבירה.
ויש שכתב שהגדרת ה'ציות' לעניננו היא – שאף שלא בפני אביו יימנע 
הקטן מעשיית מעשה שהורה לו אביו שלא לעשותו; ויש שכתב שאין 
הכוונה לציות 'עיוור', מחמת שאביו אסר זאת עליו, אלא לציות מתוך הבנה 

שליהודי אסור לעשות מעשה זה.
ופעוט שאינו בר הבנה, אין אביו מחויב למונעו מלעבור עבירות, אולם, 
יזיק לו בעתיד, בכך  מאכילת מאכל אסור, יש להפרישו, כיון שהדבר 

שמטמטם את לבו, ומכניס בו טבע רע.

]שו"ע שמג, א, ומשנ"ב א ו־ג; 14 ו־16[

 הדף היומי בהלכה

 הדף היומי בהלכה

 הדף היומי בהלכה



ואז הראש ישיבה אומר לי: "אתה חושב שזה הפקר? אומרים 
'מחול לך' והכל נגמר? מה אתה רוצה מאדם שעובד במקום 

עשרים וחמש שנה, מוסר את נפשו, וזורקים אותו בכזה ביזיון?!..." 

"מה אתם רוצים, שאתן לכם תעניות וסיגופים כמו 
בדורות הקודמים? - אתן לכם דבר קשה יותר..."  

הרב הלל קופרמן שליט"א נכנס למרן הגראי"ל שטיינמן זצ"ל עם יהודי שסירב למחול למי שפגע בו – וזה מה שהתרחש שם
יש רבינו בחיי מפורסם מאוד, שמרן בעל 'איילת השחר' מביא אותו בפירושו 
על החומש. "לא מצינו שיזכיר הכתוב מחילה ביוסף, ולא שיודה להם כי יסלח 
על פשעם וחטאתם, אם כן מתו בעונשם בלא מחילת יוסף, ואי אפשר להתכפר 
עוונם רק במחילתו. ועל כן הוצרך העונש להיות כמוס וחתום, להיפקד אחר 
זמן בעשרה הרוגי מלכות"... רבינו בחיי כותב את זה בשלושה מקומות בין מקץ 

לויחי. זה יסוד מפורסם שלו. 
אומר הראש ישיבה: צריך לומר, שהיה קשה ליוסף למחול על הצער הגדול 
שעשו לו. ולומר סתם שהוא מוחל, בלי להרגיש בלב - אין זה כלום. אגב, גם 
זה יסוד שהוא אמר כמה פעמים: אדם שמבקש מחילה מחבירו בערב יום כיפור, 
והוא באמת פגע בו, והוא אומר 'מחול לך' ובאמת בלב שלו נשאר אותו דבר, 

זה שום דבר. למעשה, אין שום מחילה. 
ואספר לכם מעשה, מה היה עם הרבינו בחיי הזה. מעשה שהיה כך היה: יהודי 
מסוים היה במקום עבודה, עבד שם עשרים וחמש שנה, זמן מכובד. מקום 
העבודה פיטר אותו בצורה מאד לא נחמדה ושולח אותו לחפש מקום אחר. 
היהודי הזה מספר לי, שהוא מוסר מודעה, שלכל ראשי המוסד הוא לא מוחל 
נצח סלה ועד, בזה ובבא. אין מחילה. והוא מודיע גם, שביום הכיפורים בתפילה 

זכה - כך הוא אמר לי - אני אומר שאני מוחל לכל, חוץ מהם.
שאלתי אותו: האם אתה יודע שההנהגה הזאת שלך יכולה להזיק את האנשים 
האלה? הוא אומר לי: "תראה, הם הזיקו אותי מאד, ואפילו לא מבינים בכלל 
שעשו משהו... אז שהם יאכלו את מה שהם בישלו". בקיצור, אין עם מי לדבר.
יום אחד הצלחתי לשכנע אותו שהולכים לראש ישיבה לדבר על הענין. הוא 

אמר לי: "למה לא? בסדר". באנו לראש ישיבה. סיפרתי לו את הסיפור.
הראש ישיבה אומר: "זה לא פשוט.  זה מאד מאד קשה למחול על כזה דבר". 
ואז אמרתי לו: הראש ישיבה, אני לא זוכה להבין. יוסף הצדיק לא אמר קריאת 

שמע על המיטה? ]כלומר, האם לא אמר 'הריני מוחל'?[
הראש ישיבה, עם כעס על הפנים, אומר לי: "תגיד לי, אתה חושב שזה הפקר? 

את העבירות אתם עושים בשלימות נפלאה, ואת המצוות שלכם...? אתם חושבים 
לעשות עבירה, ואז מה? ברגע הכל נגמר. זה לא הולך ככה!"

ככה הוא צועק עלי . ואז הוא מתחיל להגיד לי, כמו שמסבירים לילד קטן: 
"אתה חושב שזה פשוט? יוסף הצדיק, בן שבע עשרה שנה, כל התורה מאבא 
שלו, קורעים אותו מאביו, זורקים אותו לבור, מוכרים אותו לישמעלים, הולך 
למצרים, הולך לפוטיפר, צרות צרות צרות... מחול לך?! זה לא הולך ככה", הוא 
אומר. "מה אתה רוצה מבן אדם שעובד במקום עשרים וחמש שנה, מוסר את 
נפשו על המקום, וזורקים אותו בכזה ביזיון? מה... זה לא הולך. מה אתה רוצה 

ממנו?! יוסף הצדיק... אין טענות עליו שהוא לא מחל..." 
- הראש ישיבה, הבנתי. אבל היהודי הזה למעשה, בקפידא שלו, הוא למעשה 

מזיק אנשים.
"אתה רוצה שהוא יסלח?..." הוא אומר, ואז הוא מהרהר לעצמו, פונה לנפגע 
ואומר: "אני אגיד לך. אם אתה תלמד כל יום, במשך חצי שנה, מוסר. חצי שנה 
חצי שעה, בענין מעביר על מידותיו, לא תיקום ולא תיטור, אולי... לא, לא, זה 
לא ילך! שנה שלימה, ילמד חצי שעה מוסר ליום, לא תיקום ולא תיטור, מעביר 
על מידותיו, אולי וכולי האי, הוא יוכל לסלוח לו. אחרי שנה. ואין טענות עליו. 
בורא עולם אין לו טענות על היהודי הזה. אין. יוסף הצדיק", הוא אומר, "אין 
טענות עליו שהוא לא מחל. זה לא הולך כך. זה לא הפקר כזה. לעשות עבירה 

וללכת הביתה". 
היה שם אחד בחדר, שאמר: "הראש ישיבה יודע, זה כבר יותר מארבע שנים 

מאז שפיטרו אותו. שום דבר לא זז אצלו".
והראש ישיבה עונה מיניה וביה: "אבל הוא לא התחיל ללמוד מוסר!" - -

 )מתוך 'אוסף גיליונות' מבית ישיבת מיר 
שע"י צוף הוצאה לאור, וארא תשע"ח(

התיקון שנתן ה'ישועות משה' מוויז'ניץ זצ"ל לקבוצת בחורים שנכנסה אליו בימי השובבי"ם
סיפר כ"ק אדמו"ר מויז'ניץ שליט"א: פעם נכנסה קבוצת בחורים אל אבי הק' 
זי"ע בימי השובבי"ם וביקשו ממנו תקנה. הביט עליהם אבי הק' ואמר: "מה אתם 
רוצים, שאתן לכם תקנה של תעניות וסיגופים כפי שהיה בדורות הקודמים? 

בדורנו זה קשה מאד. אתן לכם דבר שקשה יותר מתענית".
הבחורים נבהלו מאוד לשמוע מה מצפה להם. אך אבי הק' אמר להם: "חושבני 

שלצום ליד הגמרא כמה שעות, ללמוד ברציפות ולצום מלדבר דברים בטלים, 
זוהי תענית קשה יותר מלצום מאכילה ושתייה". 

הוא היה רגיל לומר: "מ'זאל פאסטן ביי די גמרא" ]שיתענו אצל הגמרא, היינו 
בתענית דיבור[. )דער ויזניצער הויף' גיליון קסב עמ' ז(.

)הרב יוסף מאיר האס, 'תורתם משתמרת'( 

על דא ועל הא

עניינא דיומא – שובבי"ם



דברים נוקבים שהושמעו במעמד נורא הוד שהתקיים במעונו של 
מרן ראש הישיבה שליט"א, הגאון הגדול רבי גרשון אדלשטיין 

שליט"א, במעמד סיום חלק ג' במשנה ברורה במסגרת הדף 
היומי בהלכה ולקראת הכנסיה העולמית הקרובה של 'דרשו':

"לימוד ההלכה הוא הלימוד המעשי של אדם מישראל, והחלק המעשי בחיי היום יום ומוטלת על כל אדם חובה ללמוד הלכה, ודבר יום ביומו"
במעמד שהתקיים לרגל סיום החלק השלישי של המשנ"ב במסגרת 'הדף היומי 
בהלכה' של 'דרשו', ולקראת כינוסה של 'הכנסיה העולמית' של ארגון 'דרשו', הארגון 
הגדול בעולם להפצת ולהחדרת תורה, ואשר נערך בביתו של מרן ראש הישיבה, הגאון 
הגדול רבי גרשון אדלשטין שליט"א, הושמעו דברים נוקבים בנוגע לצו השעה המוטל 
על כל איש ישראל, 'בעלי בתים' כבני תורה שתורתם אמנותם: להקדיש מעיתותיהם 
בכל יום ללימוד ההלכה * "אמרו להם" אמר מרן ראש הישיבה שליט"א לראשי 'דרשו' 
בבקשו למסור למשתתפי המעמד את המסר לפיו "אי אפשר לחיות כיהודי בלי ללמוד 

הלכה" * ועוד הוסיף ואמר: "ההלכה – זהו האל"ף בי"ת של היהדות"
"לימוד ההלכה הוא הלימוד המעשי של אדם מישראל, והחלק המעשי בחיי היום 
יום ומוטלת על כל אדם חובה ללמוד הלכה, ודבר יום ביומו" דברים נוקבים אלו 
נאמרו השבוע במרכזו של מעמד סיום חלק ג' במשנ"ב במסגרת 'הדף היומי בהלכה', 
שהתקיים בביתו של מרן ראש הישיבה, הגאון הגדול רבי גרשון אדלשטיין שליט"א.

הסיום נערך עם ציון סיום החלק השלישי במשנה ברורה, שנלמד דבר יום ביומו 
במסגרת ה'דף היומי להלכה' של ארגון 'דרשו'. ולחיבת הקודש, מתוך מטרה מוצהרת 
שנועדה להמחיש את החשיבות שבה רואים גדולי ישראל, כ"ק מרנן ורבנן עיני הדור 
שליט"א, את יוזמותיו המבורכות של ארגון 'דרשו' בכלל ואת חלקו בהחדרת לימוד 
ההלכה בפרט – התקיים המעמד בביתו של מרן ראש הישיבה שליט"א, בבקשו לפאר 

ולרומם את קרנם של לומדי ההלכה במסגרת ארגון 'דרשו'.
במעמד השתתפו הגאון הגדול רבי חיים פיינשטיין שליט"א ראש ישיבת עטרת 
שלמה, הגאון רבי ברוך דב דיסקין שליט"א ראש שיבת ארחות תורה, הגאון רבי 
איתמר גרבוז שליט"א ראש ישיבת ארחות תורה, הגאון רבי אריה ליב שפירא משגיח 
ישיבת פוניבז' לצעירים, הגאון רבי מרדכי דרורי שליט"א ראש ישיבת 'חמד', הגאון 

רבי יאיר זקש שליט"א ראש ישיבת תפארת מרדכי.
במעמד שהיה קצר וצנוע אך הצליח להטביע רושם עז בליבות משתתפיו, הועלתה 
על נס יוזמת הארגון הגדול להפצת התורה 'דרשו' שזכה במהלך שנות קיומו לחולל 
מהפיכה המקיפה את העם היהודי על כל שדרותיו. הארגון הצליח הן לקרב את 
הרחוקים ולהטעימם במתיקות דברי התורה, אך גם ובעיקר לעודד את בני התורה, 
בחורי הישיבות ואברכי הכוללים, לשאוף ולהפעיל לפסגות חדשות וגבוהות בלימוד, 

שינון, חזרה, יגיעה ולמידה בכל חלקי התורה.
הארוע הנוכחי, שכמותו מתקיימים בימים אלו בבתי גדולי ישראל שליט"א מכל 
העדות והחוגים גם לקראת התכנסותם של גדולי התורה וההלכה במסגרת 'הכנסיה 
הגדולה' של ארגון 'דרשו' בקונטיקט, מטרתו אם כן להעביר בעוצמה את המסר 
שיושרש בליבותיהם של הלומדים, בכל מקום שהם: לצד הלימוד והיגיעה בחלקי 
התוה"ק, יש להקדיש סדרים של לימוד עקבי רצוף ויסודי דווקא בתורת ההלכה, שכן, 
כפי שחוזרים ואומרים גדולי ישראל שליט"א בדבריהם, "בלי לימוד יסודי וידיעה 

בהלכה, איך אפשר לחיות כיהודי".

האל"ף בי"ת של היהדות
המעמד שהתקיים ביום ה' השבוע בביתו של מרן ראש הישיבה שליט"א בגבעת 
הישיבה, נפתח בדבריו  של הגאון רבי ברוך דב דיסקין שליט"א שאמר בין דבריו 
"זכיתי קצת במשך חמש עשרה שנה להיות שותף לדברים של דרשו, למפעל הגדול 
של לימוד הדף היומי בהלכה. וב"ה אכשר דרא, בכל המקומות לומדים משנה ברורה, 
יודעים מ"ב, אבל מה שדרשו עשה זה שני דברים. קודם כל, כתוב כל השונה הלכות 
בכל יום מובטח לו שהוא בן עוה"ב, יש קביעות בכל יום לפי סדר, יש קרוב לאלף 
שיעורים בא"י לבד, אלפי בני תורה לפי הסדר משנה ברורה כל יום. ודבר שני, מה 
שלומדים בציבור, בפרט בהלכות שבת שכתוב בהקדמה של המשנה ברורה שיש ענין 

ללמוד בקהילות, ויקהל משה, לומדים בקהילות"
בהמשך נשא דברי ברכה הגאון רבי חיים פיינשטיין שליט"א ר"י עטרת שלמה "הדבר 
הגדול והעצום הזה, שמלבד סדר העיון שלומדים כל היום אברכים ובחורים, יש ג"כ 
קביעת עתים ללמוד הלכה בכל יום, זה כל השונה הלכות בכל יום, לדעת מה יעשה 
ישראל, בלי ידיעת ההלכה א"א לזוז, לא ירים איש את ידו ואת רגלו בלי לדעת מה 

מותר ומה אסור ומה צריך,  כאשר אומר הקב"ה למשה.
"את התורה הזו עלינו ללמוד וללמד, כשזו הדרך אשר נלך בה. בלי לימוד ההלכה 

אי אפשר לקיים את דברי התורה. ולכן, יש להחזיק טובה ולראות את הזכות הגדולה 
והכבירה של 'דרשו', שבזכותם זוכה עם ישראל כולו להידבק בלימוד ההלכה, לצד 
הלימוד בכל יתר חלקי התורה הקדושה, כשזכויות אלו יעמדו להם בזה ובבא". בסיום 
על חלק ג' במשנה ברורה התכבד הגאון רבי איתמר גרבוז שליט"א מראשי ישיבת 

ארחות תורה המשמש גם כמגיד שיעור בדף היומי בהלכה.
אחר נשמעו בקשב רב דבריו של מרן ראש הישיבה שליט"א, שעמד בדבריו על 
חשיבות לימוד ההלכה באמרו: "זו זכות גדולה מאד ללמוד הלכה. הלכה למעשה. 
לימוד ההלכה הוא הלימוד המעשי של אדם מישראל, והחלק המעשי בחיי היום יום. 
מסיבה זו מוטלת על כל אדם חובה ללמוד הלכה, ודבר יום ביומו. אמנם, ישנם הרבה 
לימודים, אבל חשיבות רבה נודעת דווקא ללימוד ההלכה, וביותר על הלכה למעשה".

"בלימוד זה" אמר ראש הישיבה שליט"א, "אנו זוכים לקשר את הלימוד עם הנפש. 
כך מקיימים 'לעסוק בדברי תורה', שמקיימים את דברי התורה למעשה".

"ובפרט, כאשר מסיימים כעת הלכות שבת, שהלכות אלו הן דאורייתא, ואם לא 
בקיאים בהן עלולים חלילה להיכשל בלאוין דאורייתא. כך שזהו דבר גדול וחשוב 
מאד כאשר לומדים הלכה, והלכה למעשה, בכל יום ויום. יש להחזיק אם כן טובה 
וברכה לארגון 'דרשו' שבזכותו הונחלה ההלכה לכל חלקי העם, ונברכם שיזכו לאורך 

ימים ושנות חיים בטוב".
אחר, זימן אליו מרן ראש הישיבה שליט"א את ראשי הארגון לחדרו, ושם אמר להם 
את הדברים הנוקבים הבאים, בבקשו כי יעבירו אותם בשמו לכל משתתפי הכנסיה 
העולמית של 'דרשו': "אמרו להם, למשתתפים הרבים, שאי אפשר להיות יהודי בלא 

שלומדים הלכה. ההלכה היא האל"ף בי"ת של היהדות!"

ההשפעה רק מתרחבת
נשיא ארגון 'דרשו', רבי דוד הופשטטר שליט"א אמר: "שמעתי מפיו של הרה"ג רבי 
אביגדור מילר שליט"א שהיה בסלבודקא בעת פטירתו של מרן ה'חפץ חיים' זי"ע, 
וחש שתחושת האבל והכאב לא הקיפה את כלל ישראל כפי שאמור היה להיות עם 

פטירתו של ענק רוח כמו ה'חפץ חיים'. העם כולו לא עיכל את האובדן.
"אך הדברים מפורשים בכתוב. אצל יעקב אבינו ע"ה כתוב 'אבל כבד הוא למצרים', 
שהעם כולו, כולל המצרים, הבינו היטב את תחושת היתמות והאבדן, הם זיהו את 
החלל שנוצר בפטירתו. אך אותת תחושת אבל ויתמות באה לידי ביטוי דווקא אצל 

יעקב, לגביו נאמר ש'יעקב אבינו לא מת'…
"אלא שאכן הדברים כרוכים אלו באלו. עם פטירתו של יעקב אבינו ע"ה פסקה 
ההשפעה הגשמית, ואותו 'שבר גדול' שהשפיע על המצרים נפסק לו. ומשכך, חשו 
גם המצרים – ואפילו הבהמות כפי שנאמר במדרש – באובדן שאירע עם הפטירה. אך 
ההשפעה הגשמית היתה מזערית לעומת ההשפעה הרוחנית, שזו לא די שלא פסקה 
עם פטירתו של הצדיק אלא ההיפך. היא גדלה והתרחבה והתפשטה, כנאמר 'יעקב 

אבינו לא מת', ו'מה זרעו בחיים אף הוא בחיים'.
"בעיני בשר אנו רואים את האובדן הגשמי, אך ההשפעה הרוחנית קיימת לנצח. 
וזהו שאנו זוכים לראות כיום, גם לאחר שחלפו שנים מפטירת מרן ה'חפץ חיים', שגם 
אם בעיני בשר אנו רואים את היעדרותו מעלמא הדין, אך ההשפעה גדלה ונמשכת 
דווקא ככל שעובר הזמן מאז פטירתו, כשמדור לדור אנו רואים יותר כיצד לימוד 
ההלכה שבעבר היה נחלתם של מתי מעט – התפשט והוא מקיף היום את כל העולם 
היהודי, על כל שדרותיו. אנו זוכים היום לראות בעין את ה'סיעתא דשמיא' כשמעגל 
הלומדים רק הולך ומתרחב, והוא מקיף את כל חלקי העם, בעלי בתים כבני תורה, 
בחורים ואברכים, כשהבשורה מגיעה למקומות רבים בכל העולם, בהם דבקים יהודים 

בלימוד ההלכה כחוק ולא יעבור".
הכנסיה הגדולה של 'דרשו' צפויה להפנות זרקור לפעילות הארגון, שפרוש כיום בכל 
רחבי ארץ ישראל, לצד כל מדינות אירופה, צפון אמריקה ודרום אמריקה, אוסטרליה 
ודרום אפריקה ואף מזרח אירופה, ואך לאחרונה נפתחו הסניפים האחרונים בברלין, 
בוונצאולה ובברזיל,, מהם עולה ונשמע דבר ה' זו ההלכה.  הארוע יתקיים בע"ה כאמור 
בשבת פר' בא בקונטיקט שבארה"ב, כאשר במוצ"ש יתקיים מלווה מלכה ומעמד סיום 
הועידה כשבמרכזו סיום חלק ג' במשנה ברורה חלק ג' הלכות שבת בסדר 'הדף היומי 

בהלכה' שקנה שביתה באהלי שם, בכל הישיבות ובתי המדרשות בעולם היהודי.

חדשות דרשו



"שלוש-מאות שמונים ושמונה שקלים חדשים וששים אגורות!" 
- סיפור מדהים על הוצאות שבת שחזרו עד האגורה האחרונה

מעשה שסיפר הגה"צ רבי אלימלך בידרמן שליט"א 
מעשה שהיה – שמעתיו ממכירי בעל המעשה - לפני כחודשיים בבחור מתחזק 
שקבע ללמוד עם אברך - הממונה עליו בישיבתו, וכפי הצעת האברך החלו 
בהלכות שבת. והנה בריש הלכות שבת מובא מאמר חז"ל שאמר הקב"ה 'לוו 
עלי ואני פורע'. האברך הסביר לבחור את משמעות הדברים, שכשאדם חסר 
מעות לקראת שבת, אומר לו הקב"ה לך נא לווה מעות ואני אדאג לפורעם... 

ויהי ביום השישי, בא ידידו של הבחור והציע לו להצטרף לקבוצת בחורים 
מישיבתם הנערכים ונוסעים לקראת שבת לאתרא קדישא מירון – וההוצאות 
על כל המשתתפים שווה בשווה. נענה הבחור שבשמחה רבה הוא מצטרף, אך 
דא עקא שכלתה הפרוטה מכיסו – אם יוכל רעהו להלוותו מעות הוא מצטרף 

לנסיעתם הרוממה.
במוצש"ק סיכמו הבחורים ביניהם כמה עלו הוצאות השבת, ויצא החשבון שכל 
בחור עלה להם סך 388.60 שקלים. מיד ניגש רעהו אל הבחור הנ"ל והודיעו 

כי כך וכך עלה לחלקו. אמר לו הבחור, לא אני הפורע אלא הקב"ה בכבודו 
ובעצמו – עליך לפנות אליו ולבקש מאתו אותם השלוש מאות שמונים ושמונה 

שקלים ושישים אגורות.
מה עשה הקב"ה. בבואם לביתם ירושלימה, מצא הבחור שכבר בא בקשרי 
אירוסין, שמשפחת המחותן שלחו לו מתנה ארנק מהודר לכבוד יום הולדתו, 
בו הוכנסו כל סוגי המטבעות והשטרות היוצאים בארץ ישראל, והם שטרות 
20, ומטבעות של 10, 5, 2, 1, מטבע של חצי שקל, ומטבע   ,50  ,100 של 200, 
של 10 אגורות. ס"ה עולה כל החשבון ל-388.60 שקלים, חושבנא דין כחושבנא 
שהוצרך על הוצאות השבת, וראה בחוש כי באמונתו התמימה בדברי חז"ל אכן 

נתקיים בו ואני פורע.

)באר הפרשה ויחי תשע"ט(

הסיפור היומי

כשביקרתי בפעם הראשונה בהרי האלפים, עמד בסמוך 
אלי יהודי הרחוק משמירת תורה ומצוות, הוא התבונן 

בנוף המפעים ולפתע התחיל לנגן בהתרגשות: "לכה דודי 
לקראת כלה…" ציינתי בפניו כי היום לא ערב שבת

הגאון הגדול רבי יששכר מאיר זצ"ל על אמונה ועל אווילים המעקמים את שכלם
ע אֱלקִֹים הִוא )שמות ח', טו( רְעֹה אֶצְבַּ ם אֶל פַּ וַיֹּאמְרוּ הַחַרְטֻמִּ

מבאר המלבי"ם כי ה'אויל' אינו אדם חסר שכל, אלא אדם המעקם את שכלו. 
ה'אויל' מצטיין בדבר אחד והוא ביזוי החכמה.

כאשר מתווכחים עם אדם שאינו מאמין בבריאת העולם, הוא מבזה את 
המאמינים בבורא יתברך: "האם רוצה אתה לומר לי שחיים עם אמונה הם 
חיים?! אני אומר לך שיותר טוב לא לחיות כלל מאשר לחיות עם אמונה. אתם 
כבולים! אתם מפחדים מאיזה כח עליון! אתם לא יכולים ליהנות מן החיים!"

מה כל זה שייך לעצם הוויכוח?! הלוא הוויכוח נסוב על יסודות ראשונים – 
האם ישנו 'בורא עולם' המופיע בהתגלות נוראה של "מלוא כל הארץ כבודו", 
ואם כן לשם מה להתווכח על צורת החיים?! מה ענין שמיטה אצל הר סיני, 

הרי אלו דברים צדדיים שאינם קשורים כלל לנושא הנידון!
אם אדם רוצה להתווכח מי יותר מאושר בחיים, ניתן לערוך לשם כך סטטיסטיקה 
ולברר את הדבר באופן ודאי. אבל הכופרים באים תמיד בביזיונות: "הדתיים 
כולם רוצחים! כולם גנבים!" גם לגבי זאת ניתן לערוך סטטיסטיקה ולבדוק 
כמה רוצחים דתיים, לעומת  כמה רוצחים שאינם דתיים יושבים בבתי הסוהר. 
אולם כאשר מתווכחים איתם – הוויכוחים בטלים ברוב של לעג ובזיונות, וזהו 

המאפיין של 'אווילות'.
הכח של ה'אויל' הוא "חכמה ומוסר בזו". המוסר מרגיז אותו מאד.

"איך אתה מייסר את עצמך! איך זה שאתה לא יכול לאכול ככל העולה על 
רוחך! כשאני נוסע לחוץ לארץ, אני אוכל מאכלות אסורות בלי כל נקיפות מצפון 
ואילו אתה נאלץ לאכול רק פירות. חיים בהם אדם לא יכול לחיות כרצונו – 

אינם נקראים חיים"!
הבזיון הוא הנשק שלהם, אבל למעשה זו רק עקמימות חסרת יסוד. כל 
הספרים שנכתבו על מנת להוכיח שאין בורא לעולם בנויים על יסוד אחד, והוא: 
לעג וקלס לדת ולשומרי מצוותיה. הם לקחו את החיים היהודיים הקדושים 

והטהורים, ועשו מהם צחוק.
זהו כל הכוח של הספרות שלהם. הם לא מעזים לכתוב דברי שבח ואמת על 

התמימות והצדקות של היהודי הפשוט.
הם מבזים את המוסר, מכיון שבאופן שכלי אינם יכולים להתווכח איתו. הם 

לא יכולים להוכיח שאין בורא לעולם, מכיון שגם הם עצמם מאמינים. בסתר 
נפשם ובעומק ליבם הם אומרים: "מה רבו מעשיך ה'".

בזמן אמת, כגון בעת סכנה או מלחמה, ניתן לראות כיצד האמונה הטמונה 
במעמקי הלב מתעוררת לחיים. סיפר לי יהודי שומר תורה ומצוות, ששירת בצבא 

בפלוגה אחת יחד עם כשמונים חברי קיבוץ, מנוערים מדת ומסורת.
במשך כל זמן השירות הם לעגו לו ולכל אשר בשם 'קדוש' ייאמר, אך כשעשן 
המלחמה היתמר והכדורים השורקים פילחו את האויר מסביב, הם פנו אליו 
לפתע בדחילו ורחימו וביקשו: "רבי, בא נתפלל!" וכולם ביחד קראו "שמע 

ישראל" בכונה עצומה ובלב נשבר.
כיצד זה יתכן שאנשים משתנים באופן כה קיצוני ברגע אחד?!

אלא מאי? שבמעמקי הלב – האמונה נמצאת. אמנם ה'אויל' מעקם את שכלו, 
אבל היסודות נמצאים בסתר ליבו, על אף שהוא מדחיק אותם עמוק עמוק.

בעבר הייתי עד למקרה שכזה.
הדבר אירע לפני כחמישים וחמש שנה בשוויץ, כשביקרתי בפעם הראשונה 

בהרי האלפים.
בסמוך אלי עמד יהודי, שנראה רחוק משמירת תורה ומצוות. אותו יהודי 
התבונן בנוף המפעים, הנפרש לנגד עיניו, ולפתע התחיל לנגן בהתרגשות: 

"לכה דודי לקראת כלה".
כשציינתי בפניו כי היום לא ערב שבת, אמר לי היהודי בזו הלשון: "אומר לך 
את האמת, אני כל כך מתפעל מהבריאה, ואני יודע שצריכים לברך על כך, אך 
איני יודע איזו ברכה עלי לברך, כל מה שאני זוכר זה רק 'לכה דודי' ולכן את 
זה אני שר!" כך אמר לי אותו יהודי, כשהוא שב ומנגן את הפיוט היחיד שזכר 
מבית אבא. "אמנם אני לא יהודי דתי, אבל כאן בהרי האלפים המופלאים אי 

אפשר שלא לראות את גבורת הבורא!"
כאשר אדם נוכח בעוצמת הבריאה – לבו נפתח, מכיון שעמוק עמוק בתוך 

הלב, האמונה נמצאת אצל כולם.
)מתוך לקחת מוסר – מהדורת ליבוביץ(

פרשת השבוע



בליל שבת בשעה 5:00 לפנות בוקר אני חולם: 
"ברכות דף כט עמוד ב', אמר רבי אלעזר"

אחרי שצוות העורכים הת"ח סרקו את כל ספרי ה'חפץ חיים' ולא 
מצאו מאומה, שלף מרן הגר"ח קניבסקי את המשנה ברורה הבלוי 

והמשומש מהארון והצביע להם על שורה קטנה בשער הציון... 

על סט כלים יקר שנשבר, ועל אהבת התורה של הרבנית נויבירט ע"ה
לאחרונה בעקבות פטירת אבי ז"ל היה עלי 'חיוב' לגשת לעמוד לתפילות, כמו 
שנוהגים כל ישראל. אך בבית הכנסת בו אני מתפלל היה 'חיוב' נוסף, ולכן החלטנו 
לפצל את המנין לשני מניינים, כך שאם עד עכשיו המנין היה מורכב מעשרים 
עד עשרים וחמשה אנשים, כעת יהיו שני מניינים, וכל מנין יהיה מנין מצומצם. 
והיות ואי אפשר להתחיל חזרת הש"ץ אלא אם כן יש תשעה עונים, נמצא 
שבמנין מצומצם יש להמתין לכל המתפללים עד שיגמרו תפילתם. והנה במנין 
שלי חלק מהמתפללים האריכו בתפילתם, והיינו צריכים להמתין כמה דקות 
נוספות עד לתחילת חזרת הש"ץ. הרגשתי לא נעים, שבגללי המתפללים צריכים 
להתעכב זמן נוסף, לכן מהרתי בחזרת הש"ץ, כך שהתפילה נגמרה פחות או 

יותר באותו זמן. כך היה כמה פעמים בשחרית ומנחה. 
בליל שבת בחמש לפנות בוקר, אני חולם: "ברכות דף כט עמוד ב', אמר רבי 
אלעזר"... איני רגיל בחלומות, ובפרט לא בחלומות מגמרא שמזמן לא למדתי, 
כך שכל הדבר היה פלא בעיני. נטלתי ידי, קמתי, ברכתי ברכת התורה ופתחתי 
גמרא מסכת ברכות. שם נאמר: "רבי אליעזר אומר, העושה תפלתו קבע אין 
תפילתו תחנונים: מאי קבע? אמר רבי יעקב בר אידי אמר רבי אושעיא, כל 
שתפלתו דומה עליו כמשוי, ורבנן אמרי כל מי שאינו אומרה בלשון תחנונים". 

ובשו"ע או"ח סימן צח ס' יג( כתב: יתפלל דרך תחנונים, כרש המבקש בפתח, 
ובנחת, ושלא תראה עליו כמשא ומבקש ליפטר ממנה".

סיפרתי את הסיפור לרב, ושאלתי אותו מה הוא אומר על כך. אמר לי הרב: 
מעיקר הדין, לאבל תיקנו לומר קדיש וברכו, וכל התפילה לפני העמוד אין לה 
יסודות חזקים, ולא היה מן הראוי לפצל מנין עבור כך, כי לתפילה במנין גדול 
יותר יש את המעלה של 'ברוב עם הדרת מלך'. אך היות וכבר נהגו בהרבה 
מקומות לפצל את המנין, לא רציתי להעיר לך. אבל אם כבר באת לשאול, 
ובפרט לאחר שהיתה לך זכות גדולה, שהראו לך מן השמים מיד בתחילה שאין 
מרוצים מתפילה כזו, בוודאי מן הראוי שלא לפצל את המנין, אלא לעשות תור 

וכל אחד יתפלל לפי תורו.
והוסיף לי הרב: "תדע לך, כשאני הייתי בשנה על אבי, לא התפללתי כלל 
לפני העמוד. כי תפילה מהירה לא רציתי להתפלל, ובתפילה איטית כפי שאני 
רגיל, יש בזה משום טירחא דציבורא, ולכן נהגתי כפי הדין, אמרתי קדיש וברכו, 

ולמדתי הרבה משניות".

 )משנתה של תורה וארא תשע"ח באדיבות מכון ווי העמודים(

שום מאגר תורני ממוחשב לא יכול להתחרות בידיעת תורה אמיתית
היה זה לפני תקופה לא ארוכה. חבורת תלמידי חכמים מירושלים עמדו 
להדפיס מחדש את מדרש פסיקתא, והגיהו אותו שוב מכל שיבושי הדפוס 
ודומיהם. בין השאר הם השוו אותו עם כתבי יד יקרים ונדירים, והוסיפו ציונים 

לכל מרחבי התורה.
כידוע ללומדי המדרשים, לפני מאות שנה, יהודי בשם 'בובר' הדפיס סדרת 
ספרי יסוד של מדרשים ועוד, ונקראים על שמו בפי כל 'מהדורת בובר', ולחלקם 
אף הוסיף הערות והוספות. על איש זה יצאו מעט עוררין אם הוא מוסמך וכו'. 
בידי צוות עורכי הפסיקתא עמדה השאלה האם לסמוך על הערה שכתב בובר 
או שלא. מכיון שלא מצאו מי שיסייע בידם, נכנסו לקודש פנימה, למשכנו 

של רבינו שליט"א, וערכו לפניו את השאלה: מה דינו של האיש ושל החיבור.
רבינו שליט"א לא נכנס לעצם השאלה, רק אמר מיד: "הלא החפץ חיים מביא 

אותו!" ופטרם לשלום.
העורכים היו נדהמים. היכן בדיוק בכל ספרי 'חפץ חיים' הוא מביא אותו, 

ועוד בשמו? אבל, ההוראה יצאה מלשכת הגזית. כנראה, אפוא, הטעות אצלם. 
ובכן, ישבו התלמידי חכמים וחיפשו ובדקו בכל ספרי משנה ברורה, חפץ חיים, 
אהבת חסד, ליקוטי הלכות קדשים, ושאר ספריו, היכן הוא מביא את האיש 

ההוא, ואיך הוא מכנה אותו. הם לא מצאו. 
כי אכן, זה לא דבר שמוצאים תוך כדי החיפוש, רק תוך כדי הלימוד...

אמנם כלל בידינו כי אין חוזרין ושואלין באורים ותומים, אך מה אפשר לעשות... 
שלחו את השאלה ביד שליח, לאמור, היכן מובאים הדברים?

רבינו שמע את השאלה, הוציא מהארון את משנה הברורה הבלוי והמשומש, 
והצביע על שורה קטנה בשער הציון בחלק ד', הלכות ראש חודש, בסימן תי"ט 

אות ב': "ומצאתי למבאר בפסיקתא שתמה גם כן עליו". 
- "המבאר הוא בובר, שביאר את אותה מהדורה", סיים רבינו... 

)דברי שיח שמות תשע"ט(

קול העם

יהלומים מגדולי ישראל
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החפץ חיים מלמדנו כי האדם בהתנהגותו יכול 
'לעודד' את הסובבים אותו להמשיך ולספר לו סיפורי 

רכילות, וכן להיפך, הוא יכול לגרום להם להימנע 
מכך. הכל תלוי באופן בו הוא מגיב לסיפוריהם

הצטרפו אלינו ללימוד היומי בספר חפץ חיים
לפעמים, דווקא הקרובים ביותר אל האדם עלולים להזיק לו, ודווקא 
מתוך דאגה כנה ורצון לעזור... לעסקן ציבורי מסוים היה ידיד קרוב, שמתוך 
דאגה תמיד טרח לבוא ולספר לו מה חושבים בציבור אודותיו, ואיך מגיבים 
לכל מיני פעולות שעשה ויזם. התוצאה הייתה שאותו עסקן הפך אט אט 

ממורמר ועצבני, ושקע בעצבות.
החפץ חיים, בהלכות הנלמדות היום בסדר הלימוד היומי )הלכות רכילות 
כלל ז סעיף ה'( עוסק בסיטואציה כזו ממש. הוא מדגיש כי יש לאדם 
להיזהר שלא לקבל רכילות אפילו מאשתו, ומוסיף שמלבד האיסור של 
קבלת רכילות, אם היא תתרגל לספר לו דברים מסוג זה, הוא יבוא על ידי 

כך לידי "כעס ומצה ומריבה ודאבון נפש"...
החפץ חיים מוסיף, כי האדם בהתנהגותו יכול 'לעודד' את הסובבים אותו 
להתמיד ולספר לו סיפורים מעין אלו, וכן להיפך, הוא יכול לגרום להם 
להימנע מכך. הכל תלוי בתגובה שלו כאשר הוא שומע מהם את הרכילות: 

אם הוא מגיב בסבר פנים יפות ובהתעניינות – יגרום להם הדבר להמשיך 
ולספר לו מעניינים אלו. אך אם הוא יגער בהם ויאמר שאינו רוצה לשמוע 
דברים מסוג זה, הם יחדלו מכך. ואכן הוא כותב כי ראוי לכל בעל נפש 

לגעור בבני ביתו כשמספרים לו מעניינים אלו.  
בביאורים ומוספים של 'דרשו' מציינים כאן נקודה טעונה ביאור: מדוע 
כותב החפץ חיים כי הדבר ראוי ל'בעל נפש' דווקא? והרי יש איסור תורה 
לשמוע רכילות, ואפילו בלי לקבלה, ואם כן כל אחד מחויב לגעור במי 
שמספר לו רכילות? ומביאים על כך את הסברו של בעל 'עלי באר', שכוונת 
החפץ חיים היא כשהמספר סבור שהדבר לתועלת, שבאופן זה מותר לכל 
הפחות לשמוע כדי לחוש לדבר. ואז, כשרואה המספר שהדברים אינם 
לתועלת, אם הוא בעל נפש ראוי לו לגעור במספר. אך אין זה חיוב, משום 

שבאופן זה הוא לא עבר איסור בשמיעת הדברים. 

החפצים בחיים – חפץ חיים יומי


